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آقای دکتر کوشا، به عنوان اولین سئوال مهم ترین چالش هایی که  �
اسکودا در ۳ سال اخیر داشته چه بوده است؟ 

اسکودا سازوکاری برای ایجاد هماهنگی، انسجام و وحدت رویه 
در کانون های وکلای دادگســری ایران اســت. بــه همین دلیل، 
مســائل و چالش های مبتلابه آن جدای از کانون های وکلا نیست. 
لذا مجموعه کانون ها و اسکودا به عنوان نماد یکپارچگی و اتحاد آنها 
را نهاد وکالت می نامیم. در ۳ سال گذشته، روزهای بسیار دشواری 
بر نهاد وکالت گذشــت. بنده پیش از این، چه به عنوان حقوقدان و 
استاد دانشگاه، چه به عنوان وکیل، چه در منصب قضاوت و چه در 
مسئولیت های صنفی، عضوی از جامعه حقوقی کشور بوده ام. از این 
رو معتقدم سطح و میزان هجمه ها برای تهدید استقلال نهاد وکالت 
و مانع تراشی بر سر فعالیت های آن در چند سال اخیر، شاید در طول 
تاریخ این نهاد مدنی سرگ و ریشه دار، بی سابقه بوده باشد. در آغاز 
به کار شروع ریاست در اســکودا با تبعات آئین نامه ای مواجه بودیم 
که متن آن منجر به نقض نظام مند مفاد قانون استقلال کانون های 
وکلای دادگسری می شــد. این آئین نامه هم در بحث صدور و هم 
در بحث ابطال پروانه عملا ناقض استقلال کانون ها بود و تبعات آن 
سازوکارهای معمول مثل آزمون های سالیانه را تحت تاثیر قرار داد 
و مشــکلات فراوانی را برای داوطلبان ایجاد کرد. ضمن آنکه از یک 
ســو همه گیری کرونا و موانع دیگری در برگــزاری آزمون ها به وجود 
آورد و از ســوی دیگر عده ای در مجلس با شعار توسعه بازار خدمات 
حقوقی، عملا معیارهای علمی را در سنجش صلاحیت داوطلبان 
وکالت هدف گرفتند و قانون موســوم به تســهیل را مصوب کردند. 
بحث های متعدد دیگری مثل موضوعات مرتبط با درگاه مجوزهای 
کسب وکار، تحقیق و تفحص از کانون ها یا موضوع توسعه صلاحیت 
کارشناسان حقوقی و... هم باز از ناحیه مجلس در همین دوره مطرح 
شد. هم زمان با همه این موضوعات، نبرد ناجوانمردانه ای نیز علیه 
صنف وکالت از تریبون های رســانه ای رســمی و غیررسمی جریان 
داشت که پایه اصلی مشروعیت این صنف، یعنی ارتباط وثیق آن با 

مردم را هدف گرفته بود.
کدام یک از چالش هایی که به آنها اشاره کردید برطرف شده و  �

کدام یک هنوز پا بر جا هستند؟
در تک تک مواردی که عرض کردم، مجموعه تلاش های مستمری 
از ناحیه نهاد وکالــت انجام گرفت. امــا از آنجا که همــواره قائل به 
شــفافیت و اطلاع رســانی مســتمر و کامل بودیم در همــه موارد، 
موضوعات به اطــلاع همکاران وکیــل و مردم رســیده. در موضوع 
آئین نامه مجموعه تلاش ها منجر به تفاهمی شــد که طی آن عمده 
موارد ناقض استقلال در صدور و ابطال پروانه وکالت، برطرف شد. 
در حوزه کارآموزی، همچنان مــواردی در آئین نامــه وجود دارد که 
داوطلبان و کارآموزان خواهان اصلاح آن هستند، بحث در این زمینه 
همچنان در جریان است و ممکن اســت در آینده در این بخش نیز 
تغییراتی ایجاد شود. در حوزه آزمون های وکالت، با رفع موانع، کار 

به روال عادی بازگشته و آزمون مثل سابق سالانه برگزار می شود. در 
موارد فی مابین نهاد وکالت و مجلس شورای اسلامی نیز، توفیقات و 
ناکامی هایی داشتیم. متاسفانه مصوباتی که مضر به حال جامعه و 
صنف وکالت بود مصوب شد. بسیاری از پرونده ها نیز همچنان باز و 
تلاش ها چه برای صیانت از حقوق صنفی و چه برای استیفای حقوق 

مردم، ادامه دارد.
خودتان در مقابله با این چالش ها به اسکودا نمره قبولی می دهید؟ �

برای قضاوت دقیق تر درباره کارنامه اسکودا شاید لازم باشد کمی 
زمان بگذرد. برخی، اثربخشی فعالیت ها و اقدامات را صرفا در فضای 
خلاء و خارج از زمینــه داوری می کنند، این نگاه عالمانه و منصفانه 
نیست. نه در خصوص اسکودا، اساسا برای داوری درباره کارنامه هر 
نهادی، لازم است شرایط اجتماعی و سیاسی و زمینه ای که آن نهاد 
در آن به ایفای نقش پرداخته را باید لحاظ کرد. با توجه به این نکات 
در بخش عمده ای از زمانی که ســکان هدایت اســکودا را به عهده 
داشتم، مشغول نبرد برای حفظ موجودیت نهاد وکالت بودیم. سطح 
هجمه ها و مقابله ها از مانع تراشی های مرســوم فراتر رفته و برخی 

موجودیت نهاد وکالت را نشانه گرفته بودند. 
برای آنکه مدیریت بعدی اسکودا، بتواند از پس چالش های باقی  �

مانده برآید؛ شــما با توجه به تجربیاتی که در این سال ها به دست 
آورده اید چه پیشنهادهایی دارید؟

اســکودا به نظر بنده تجربه ای نســبتا جوان در قیــاس با قدمت 
کانون های وکلای دادگســری اســت. ما چه در کانون ها و چه در 
اسکودا که مظهر اتحاد کانون هاســت، نیاز به خودارزیابی مستمر 
و بازنگری و اصلاح داریــم. در شرایطی که مخاطرات و چالش های 
پیش روی نهاد وکالت، به صورت تصاعــدی افزایش پیدا می کند و 
همزمان جنس مشکلات و موانع نیز مدام تغییر می کند، نمی توانیم 
با ساختار و رویکرد ثابت به نبرد با مشکلات برویم. معتقدم در میان 
هزار و یک اولویت نهــاد وکالت یکــی از همه مهم تــر و آن ضرورت 
بازتعریف نسبت این نهاد با مردم است. در سال های گذشته تلاش 
بسیار شد تا از طریق تخریب مستمر وکلا در تریبون های رسانه ای و 
البته مشغول سازی ارکان نهاد وکالت به اموری که از بیرون دغدغه 
صنفی به نظر می رســید، انگاره عمومی نهاد وکالت و ارتباط وثیق 
این نهاد با مردم را هدف قرار دهند. تواتر مانع تراشی و خلق مشکل 
برای نهاد وکالت چنان بود که بعضا حساسیت رسانه های مستقل 
به عنوان دیده بانان جوامع دموکراتیــک نیز به این رویدادها از بین 
رفته بود و بســیاری  از مواقع ما در این نبرد نابرابر احساس تنهایی 
می کردیم. آنچه نهاد وکالت را در برابر هجمه ها و حملات رویین تن 
می کند، پشتیبانی مردم است. ما باید به سمت ترمیم ارتباط با مردم 
گام برداریم و با سیاست های رسانه ای اثربخش، اهمیت استقلال 
وکالت را برای آنها بازگو کنیم. همه باید بدانند که ایستادگی وکلا بر 
سر آرمان استقلال، تقلای اعضای یک صنف بر سر یک حق صنفی 

نیست؛ اینجا پای یکی از حقوق اساسی مردم در میان است.

دکتر جعفر کوشا در ارزیابی عملکرد هیات رییسه فعلی اسکودا: 

 بسیاری از مواقع 
احساس تنهایی کردیم 

سخن سردبیر

فرصت های گذران

»فرصت ها چون ابر می گذرند. پس فرصت های 
)حضرت علی ع( خوب را غنیمت شمرید.« 

»خبرنامه الکرونیکی کانون البرز« می تواند 
یکی از همین فرصت های خوب باشد. فرصتی 
برای اطلاع رســانی و گزارش عملکرد کانون و 

مدیران و همچنین فرصتی برای گفتگو.
امروزه شبکه های اجتماعی گوناگون اخبار 
را به صورت لحظه ای مخابره می کنند. آنچنان 
سریع، بی وقفه و متنوع که  در اغلب موارد اذهان 
عمومی از بمباران های خبری مداوم، خسته و 
ملول می شوند. نه می خواهیم  و نه می توانیم 
در » ۷ اسفند« چنین باشــیم . در عوض سعی 
داریم  هرچند کوتاه ، مجــال و جایگاهی برای 
گفتگو باشــیم. گفتگویی در خصوص دغدغه 
ها و دلمشــغولی های عمومی وکلا. سعی می 
کنیــم در خلال ایــن گفتگوهــا، از تجربه ها و 
اندوخته های مدیران و فعــالان جامعه وکالت 

نیز  بهره ببریم. 
در این شــماره پای سخن  دکر جعفر کوشا، 
رییس فعلی اسکودا نشسته ایم. جایی که وی 
در  بخش اول این گفتگو به نکته مهمی اشــاره 
می کند؛ لزوم ارتباط بیشر نهاد وکالت با مردم.

امری که موجب تقویت نهــاد وکالت و افزایش 
پشتیبانی افکار عمومی از آن می شود.

دکر هما داودی، نایب رییس پیشین اسکودا  
دغدغه های چند ساله خود را در خصوص نیاز به 
آینده پژوهی ، لزوم نگاه توسعه ای و اسراتژیک 
مدیران بازگــو می کند و دکر حســین ادیب ، 
رییس کانون اصفهان از لزوم مشارکت کانون ها 
در تدوین لایحه جامــع وکالت در آینده نزدیک 

می گوید.
در این شماره پای صحبت رییس کانون البرز 
هم نشســته ایم. آنجا که وی از عملکرد کانون 
البرز درهمین چندماهه برای الکرونیکی شدن 
ارتباطــات و خدمات بــه وکلای البرز می گوید 
و ضعف های زیرســاختی موجود در ایجاد یک 
شــبکه گســرده ارتباطی میان کانون ها را بر 
می شــمرد.  امیدوارم بتوانیم در » ۷ اســفند « 
و بر خلاف رســم معهود خبرنامــه های داخلی 
سازمان ها، »فرصتی« هم برای شنیدن سخن 
دیگر فعالان صنفی را هم فراهم کنیم. فرصتی 
برای گفتگو و شنیدن نقدها و نظرات مخالف. 
شاید»گفتگو آیین درویشی« نباشد؛ اما حتما و 

قطعا آیین خردمندی است.
نامگذاری »۷ اسفند«هم ادای احرامی است 
به همه آنانی که در تمام این سال ها برای حفظ 
استقلال کانون وکلا کوشــیده اند. بزرگ ترین 
دغدغــه صنفی جامعــه وکالــت همانگونه که 
همواره گفته شده حفظ اســتقلال کانون وکلا 
است. اســتقلالی که جز با شــفافیت عملکرد 
مدیران، پاســخگویی آنان و گفتگو با منتقدان 

پابرجا نخواهد ماند. 

عباس زرگر 
وکیل پایه یک دادگستری

چالش های موجود  در نهاد وکالت آنقدر زیاد اســت که در برخی موارد باعث شــده وکلا نســبت به فعالیت هایی که انجام 
می دهند و نسبت به آینده و امنیت شغلی شان ناامید شوند.  بر همین اساس، سال هاست اسکودا  در تلاش است تا در کنار 

حفظ استقلال نهاد وکالت، موانعی که بر سر راه فعالان این حوزه قرار می گیرد  را بردارد. 
دکتر جعفر کوشا، رئیس اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران  با بیان آنکه آنچه نهاد وکالت را در برابر هجمه ها 
و حملات رویین تن می کند، پشتیبانی مردم است تاکید دارد که در کنار تمام فعالیت هایی که در این اتحادیه انجام می شود 
آنها به دنبال ترمیم ارتباط با مردم نیز هستند و   با سیاست های رسانه ای اثربخش،  لزوم اهمیت استقلال وکلا را در معرض دید 
عموم قرار می دهند تا مردم نیز به این درک برسند؛ علت ایستادگی وکلا بر سر حفظ استقلال شان  تنها یک دیدگاه صنفی 

نیست و پای یکی از حقوق های اساسی مردم در میان است. 

بخشنخست
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تدوین و تصویــب قوانین مرتبط بــا وکالت و کانون هــای وکلا بدون 
دخالت، همراهی و نظرخواهی از نمایندگان کانون های وکلا، معضلی 
است که سال ها کانون های وکلا با آن دست و پنجه نرم می کنند. خبرها 
نیز به تازگی حاکی از آن است که لایحه جامع وکالت در حال تدوین در 
قوه قضاییه است. با وجود آنکه تدوین کنندگان این لایحه در راستای 
حفظ استقلال کانون وکلا مشغول به کار شده اند؛ اما نگرانی از دست 
رفتن اســتقلال کانون ها همچنان احســاس می شــود. موضوعی که 
دکتر حسین ادیب، وکیل پایه یک دادگســتری و رئیس کانون وکلای 
دادگستری اصفهان نیز بر آن تاکید داشته و معتقد است از طریق ایجاد 
اعتمادسازی، تعامل و تداومِ ارتباط و مشارکتِ کانون ها و قوه قضاییه، 
می توان کاری کرد تا پیش نویس لایحه جامع وکالت از سوی کانون ها و 
اسکودا ارائه و سپس با کم ترین اصلاح در قوه قضاییه به مجلس جهت 
تصویب تقدیم شود. البته به شرط آنکه چالش ها و مسائل حاشیه ای 
مربوط به کانون ها و اتحادیه کاهش پیدا کنــد تا فرصتی در این زمینه 

برای فعالان و صاحبنظران ایجاد شود.

دکر حسین ادیب با اشاره به لزوم ارائه پیش نویس لایحه جامع وکالت 
از سوی کانون ها و اسکودا به قوه قضاییه به طوری که منافع وکلا نیز در 
آن دیده شود گفت: »شکی نیست که ابتکار عمل باید در دست کانون ها 
و اتحادیه باشد. چون اگر تنظیم کننده و پیشنهاددهنده پیش نویس 
لایحه جامع وکالت نباشیم هر آنچه باب میل شان باشد را برایمان تنظیم 
خواهند کرد. همانطور که دیده ایم هر کجا ابتکار عمل از دســت مان 

خارج شده منافع مان مورد توجه قرار نگرفته است.«
او در ایــن زمینــه ادامــه داد: »در این دو ســال اخیر 
چالش ها و مســائل مربوط به کانون ها و اتحادیه آنقدر 
زیاد بوده است که هیچ روزی کانون ها آرامش نداشتند 
و هر روز دغدغه یــک موضوع آنهــا را درگیر با مســائل 
مربوط به حفظ و موجودیت صنف کرده اســت. مسلما 
اگر احساس شود حاکمیت درصدد تنظیم لایحه جامع 
است باید پیش قدم شــویم و در این خصوص اقدامات 

لازم انجام شود.«
ادیب به ایــن موضوع تاکید دارد که وجود مشــکلات 
جامعه وکالت آنقدر زیاد اســت که استقلال کانون ها را 
زیر ســوال برده و افزود: »در حال حاضر مشکلات پیش 

رو آنقدر زیاد است که به نوعی فرصت را از کانون گرفته  و استقلال آنها 
را زیر سوال برده اند. از یک سو درگیری هر روزه با مسئله قانون تسهیل 
و از سوی دیگر استفاده از مشاوران حقوقی در دادگاه ها موجب شده 
مسائل مختلف دیگری در ارتباط با کانون ها ایجاد شود و هر روز آنها را به 
نوعی تهدید کند. به عنوان مثال مسائلی که اخیرا پیش آمده در ارتباط 
با برنامه توسعه هفتم است و مسائل متعدد و مبتلابهی را به همراه داشته. 
برای همین همه روزه کانون ها درگیر یکی از این مشکلات هستند و تمام 

توان شان را برای جلوگیری از این دست اتفاقات گذاشته اند.«
رئیس کانون وکلای دادگسری اصفهان در پاسخ به این سوال که آیا 
کانون و اسکودا همچنان فرصت آنکه بتواند در زمینه پیش نویس لایحه 
جامع وکالت با قوه قضاییه مشارکت داشته باشند یا خیر گفت: »هنوز 
هم کانون ها و اسکودا می توانند با قوه قضاییه مشارکت داشته باشند 
و این یک امتیاز است که در ارتباط با هر صنفی که می خواهد قانونی 
تصویب شود مشارکت آن صنف در تنظیم قوانین و مقررات مربوط به 

آن وجود داشته باشد.«
ادیب بر این باور است مشــارکت در تصویب قانون برای هر صنفی 
یک امتیاز برای حاکمیت نیــز خواهد بود و ادامــه داد: »باید موضوع 
مشارکت برای قانونگذار و قوه قضاییه جا بیافتد که این اتفاق یک امتیاز 
برای حاکمیت است تا بتواند مشارکت نهادهایی که در ارتباط با آنها 
قانونگذاری می شــود را جلب کنند. جلب مشارکت این نهادها نشان 
دهنده آن است که حاکمیت به منافع و خواسته های آنها نیز توجه کرده 

و در واقع، منافع مردم را در نظر گرفته است.«
وکیل پایه یک دادگسری با اشاره به منافع ملی و بین المللی مشارکت 
در قانون گذاری گفت: »در نظر گرفتن منافــع ملی و بین المللی یک 
جامعه آن اســت که مردم، اندیشمندان و کســانی که در ارتباط با آن 
موضوعات اطلاعات کامل دارند و دلسوز صنف خودشان هستند بتوانند 
در ارتباط با قانون گذاری کمک رسان باشند. در حال حاضر همراهی و 
مشارکت با قوه قضاییه می تواند در این زمینه عواقب ناپسند یا خطرناک 

و تاثیرگذار لایحه را کمرنگ کند.«
به باور دکر ادیب در شرایط فعلی که قوه قضاییه و کانون ها در یک 
جبهه قرار دارند می توان با مشارکت، پیش نویس لایحه جامع وکالت 
را در مسیر درست خود پیش برد و گفت: »خوشبختانه در حال حاضر 
در شرایطی به سر می بریم که کانون ها و قوه قضاییه در یک جبهه قرار 
گرفته اند. این موضوع در پیش برد پیش نویس طرح جامع 
وکالت بسیار اثرگذار خواهد بود و کمک خواهد کرد در 

این لایحه، استقلال کانون ها نیز در نظر گرفته شود.
هم اکنون زمان بسیار مناسبی است که از این شرایط به 
بهرین نحو استفاده شود و مواضع و دیدگاه های کانون 
مورد بحث قرار گیرد و قوه قضاییه نیز از این موارد مطلع 
شــود و نظرات کانون ها را اخذ کند. از این طریق جای 
امیدواری وجود خواهد داشــت که در ایــن لایحه، نظر 

کانون ها و اتحادیه درج و منعکس شود.«
رئیس کانــون وکلای دادگســری اصفهــان یکی از 
مهم ترین فاکتورها و پیش شرط های مشــارکت را ایجاد 
اعتمادســازی عنوان کرد و افزود: »باید بدانیم وکیل، ضامن برقراری 
حاکمیت قانون در جامعه است. قوه قضاییه باید به این مسئله برسد و به 
آن ایمان پیدا کند. مضاف بر آنکه ما ضمن حفظ استقلال مان بایستی 
حرف خودمــان را در ارتباط بــا تنظیم لایحه جامع وکالــت زده و ورود 
کنیم تا مشارکت شکل گیرد. یکی از شرط های آن اعتمادسازی است. 

اعتمادسازی بین قوه قضاییه و کانون ها باید شکل گیرد.«
به گفته دکر حســین ادیب برای ایجاد اعتمادســازی لازم است تا 
تعامل میان کانون ها و قوه قضاییه حفظ شود: »قوه قضاییه پی برده است 
قوانینی که در مجلس تصویب می شــود هم به ضرر مردم و هم به ضرر 
وکلاست و در بسیاری از قوانین نظر قوه قضاییه گرفته نشده یا اصلا نظر 
موافق نداشته است. به همین دلیل باید از این موقعیت استفاده شود و 
تقاضا کنیم اگر طرحی جهت تنظیم پیش نویس لایحه وکالت در دست 
اقدام است به اطلاع کانون ها برسد تا کانون ها در این مسئله مشارکت 

کنند و جلسات مشرک برگزار شود.«
رئیس کانون وکلای دادگسری اصفهان در نهایت به این نکته تاکید 
دارد تعامل با قوه قضاییه می تواند زمینه مناسبی را در خصوص تدوین 
لایحه جامع کانون ها ایجاد کند و  گفت: »پیگیری، مداومت، مقامت و 
پشتکار در ارتباط با تنظیم لایحه و نهایتا تعامل با قوه قضاییه می تواند 
بسر مناسبی را برای لایحه جامع کانون ها با حفظ استقلال و منافع 
آنها فراهم کند و آنچه مورد تایید قوه قضاییه و کانون هاست به مجلس 

ارائه دهند.«

رئیس کانون وکلای دادگستری اصفهان:

  مشکلات روزمره، امکان نگاه بلندمدت را 
جزئیاتی درباره تسهیلات صندوق از کانون ها گرفته است

حمایت برای وکلای دادگستری
صنــدوق حمایــت وکلا و کارگشــایان 
دادگســری، جزئیات و شرایط دریافت 

وام توسط وکلا را اعلام کرد.
طی روزهای گذشــته، رئیس صندوق 
حمایت از تصمیــمات جدید این نهاد در 
خصوص پیگیری اعطای تسهیلات مالی 

به وکلای دادگسری خبر داده بود. 
بر همین اســاس شرایط و جزئیات این 
وام ها نیز توســط صندوق حمایت اعلام 

شد. 
دکــر ســلیمان جعفری، مدیــر عامل 
و رئیس هیئــت مدیره صنــدوق حمایت 
وکلای دادگســری در خصوص اعطای 
وام بــه وکلا گفــت:  در مــورد اعطــای 
تســهیلات به وکلای دادگســری مقرر 
شــد که بر اســاس ظرفیت اعلامی، هر 
کانون ابتدای هرماه، لیســتی از وکلای 
درخواســت کننــده را به صنــدوق اعلام 

کند.

در خصــوص وکلای کانــون مرکــز نیز 
مقرر شد تا میزان ســهمیه اختصاصی، 
متقاضیان دهم هر ماه جهت ثبت نام به 
ســایت صندوق مراجعه کنند، سپس بر 
اساس ظرفیت توافقی با بانک نسبت به 

معرفی ایشان اقدام خواهد شد.
 شــایان ذکر اســت اولویت ثبــت نام 
نیز با کســانی خواهد بود کــه تا کنون از 

تسهیلات استفاده نکرده اند.
طبــق اطلاع رســانی صــورت گرفته ۳ 
نوع وام شــامل خریــد دفــر، خرید کالا 
و تجهیــزات و کارت اعتبــاری در مبالــغ 
مختلــف، در نظــر گرفتــه شــده اســت. 
همچنین سود این وام ها ۲۳ درصد اعلام 
شــده و مدت بازپرداخت آن نیز ۵ ســاله 

است.

شرح انواع وام در نظر گرفته شده  �
خریــد دفــر تــا ســقف ۳0 میلیــارد  
ریــال برای  شــهر تهــران ، خریــد دفر 
دادگســری  وکلای  کانون هــای  در 
شهرستان، طبق ضوابط اعلامی کانون ها 
و بانک عامل با  مدت زمــان باز پرداخت 
60 ماهــه،   خریــد کالا و تجهیزات دفر 
به مبلغ ۵ میلیارد ریــال با مدت زمان باز 
پرداخــت 60 ماهــه و کارت اعتباری به 
مبلغ ۲ میلیــارد  ریال با مــدت زمان باز 
پرداخت 60 ماهــه در نظر گرفته شــده 

است. 

خبررسان

باید موضوع مشارکت 

برای قانونگذار و قوه 

قضاییه جا بیافتد که 

این اتفاق یک امتیاز 

برای حاکمیت است 

تا بتواند مشارکت 

نهادهایی که در ارتباط 

با آنها قانونگذاری 

می شود را جلب کنند
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آقای اسداله پور کریمی جایگاه خدمات الکترونیک در کانون وکلا  �
کجاست؟ تا چه میزان از این خدمات به منظور سهولت، بالا رفتن 

سرعت کار و کاهش بروکراسی های اداری استفاده شده است؟
بررسی جایگاه خدمات الکرونیک در کشور ایران مسئله مهمی 
است. هر چند ظاهرا در سال های پایانی ریاست جمهوری محمد 
خاتمی، »دولت الکرونیک« در ایــران به صورت جدی کار خودش 
را آغاز کرد؛ اما هــم اکنون ایران با توجه به شــاخصه های حکومت 
الکرونیک در جهان و منطقه، جایگاه خوبی نــدارد و از بین 190 
کشــور، رتبه حدودی 100 را داراســت. این جایگاه به هیچ عنوان 
شایسته کشور ما نیست. در این میان شرایط کانون های وکلا و نهاد 
وکالت نیز با وجود قدمت حدود یک قرن در مقایسه با ادارات و دولت 
الکرونیک فعلی و اســتفاده از فناوری اطلاعات بســیار ضعیف تر 
است و وضعیت مناسبی ندارد، تا جایی که در حال حاضر به عنوان 
مثال اگر قرار باشــد جســتجو و اســتعلامی در زمینه پروانه وکالت 
شــخصی گرفته شــود یا درخواســت صدور پروانه صادر شود؛ لازم 
است تا به صورت دســتی و کاغذی یا به صورت فکس، نامه نگاری 
صورت گیرد و به تمام کانون های ۲8 گانه ارســال شود تا در نهایت 
به صورت دستی نیز پاسخ دریافت شود. بدیهی است این اتفاق در 
عصر حاضر اصلا مناسب و معقول نیســت. با توجه به آنکه در حال 
حاضر در عصر اطلاعات به سر می بریم نمی تــوان از نقش فناوری 
اطلاعات غافل ماند؛ تجربه شــیوع ویروس کرونــا نیز ثابت کرد که 

می توان از فناوری اطلاعات در جهت آموزش، مدیریت، برنامه ریزی 
بهره های مفید و تاثیرگذاری برد، اما متاسفانه هنوز که هنوز است 
سطح بهره برداری از فناوری اطلاعات به ویژه در کانون های وکلا در 

سطح پایینی قرار دارد.
مزایایی که کانون هــای وکلا می توانند با اســتفاده از خدمات  �

الکترونیک به دست آورند چیست؟
 خدمــات الکرونیک خدماتی اســت که در بســر اینرنت ارائه 
می شود. اگر قرار باشد مزایای استفاده از خدمات الکرونیک را نام 
برد می توان از کاهش تشریفات دست و پاگیر آغاز کرده و به مزایای 
دیگری همچون رضایت مندی شــهروندان و همکاران کانون وکلا 
اشاره کرد. افزایش بهره وری و توسعه مشــارکت مردمی نیز از دیگر 
مزایای توجه به خدمات الکرونیک است. اگر انتخابات کانون های 
وکلا به صورت آنلاین انجام شــود مســلما میزان مشارکت به شکل 
قابل قبولی افزایش خواهد یافت. اگر بتوان از خدمات الکرونیک 
در بخش نظرسنجی نیز استفاده کرد؛ بســیاری از همکاران حتی 
در امور مدیریتی کانون و تصمیمات، شریک خواهند شد. اتفاقی 
که نتیجه اش شفاف ســازی امور می شــود. از ایــن طریق سرعت 
تصمیم گیری ها نیز بالاتر خواهد رفت. در بسرهای فضای مجازی 
چه داخلی و چه خارجی می توان در موارد فوری نظرخواهی انجام 
داد تا جایی که بر تصمیم های مدیریتی نیز  اثرگذار باشد. همچنین 
در سطح کشوری مدیران کانون با یک دیگر در ارتباط قرار خواهند 

 گفتگو با رییس کانون البرز در خصوص
تحول در ارائه خدمات الکترونیک به وکلا
حرکت به سمت الکترونیکی شدن فعالیت های گوناگون علاوه بر آنکه در زمان و هزینه صرفه جویی خواهد کرد کمک می کند 
تا کیفیت ارائه خدمات نیز به شکل چشمگیری افزایش یابد. اتقافی که در نهایت نتیجه اش افزایش مشارکت و در عین حال 
باعث کاهش میزان مراجعات حضوری می شود. البته نتیجه این اقدامات زمانی مثبت خواهد بود که زیرساخت های اینترنتی 
نیز دارای کیفیت مطلوب باشــد تا زمان اســتفاده از درگاه های خدمات الکترونیک، کاربران دچار چالش و معضل نشوند. با 
توجه به پیشرفت دنیای دیجیتال انتظار می رود کلیه نهادهــای ارائه دهنده خدمات، اعم از مراکــز غیردولتی و عمومی به 
منظور سهولت رسیدگی به امورات گوناگون از خدمات دیجیتال به بهترین شکل استفاده کنند. در همین راستا نیز کانون 
وکلای البرز تلاش کرده است تا از خدمات الکترونیک به شکل بهینه و کاربردی بهره ببرد. به طوری که در گام نخست، ارتقاع 
ظرفیت های سایت کانون البرز در دستور کار قرار گرفته است. علی اسداله پور کریمی، رئیس کانون وکلای البرز با اعلام این 
موضوع تاکید کرد در آغاز کار دست آوردهای مثبت و خوبی داشــته اند و در صورت تداوم می توان چشم انداز مثبتی را برای 

فعالیت ها و خدمات الکترونیک پیش بینی کرد.

انجام اقدامات مکاتباتی از طریق 
اتوماسیون اداری ؛ به زودی 

امروزه اســتفاده از خدمات الکرونیک 
یکــی از شــاخصه های توســعه یافتگی 

است.
 در همیــن راســتا شــاهد عــزم جدی 
مدیریت کشور برای بهره مندی حداکثری 
از این خدمات در سراسر کشور هستیم که 
در این رابطه می توان بــه تلاش های قوه 
قضائیه در راه اندازی و توسعه سامانه های 

خدمات قضایی اشاره کرد.
در ایــن راســتا کانــون وکلای الــبرز 
یکی از پیشگامان اســتفاده از خدمات 
الکرونیک در میان کانون های وکلای 
دادگســری سراسر کشــور بــوده و 
همچنان در این زمینه پیشرو و پیشــتاز 
اســت. مواردی مثل برگزاری انتخابات 
الکرونیک، راه اندازی ســامانه تمدید 
الکرونیکــی پروانه وکالــت، اتصال به 
ســامانه شــفافیت و وزارت امور اقتصاد 
و دارایی و ســامانه اتوماســیون اداری 
داخلی کانــون را می تــوان بــه عنوان 

شواهدی بر این مدعا مطرح ساخت.
بدون شــک بهره مندی از تمــام مزایا و 
امکانات سامانه های الکرونیک علاوه بر 
اهتمام مدیــران کانون های وکلا نیازمند 
مطالبه جدی همــکاران وکیل و عزم آنان 
در به کارگیری این سامانه ها و استفاده از 

تمام امکانات آنها است. 
اقدامی که همچنان تا رسیدن به نقطه 
مطلوب فاصله زیادی داشته و شاید بتوان 
علت اصلی آن را در عدم تسلط همکاران 
به اســتفاده از رایانه جســتجو کرد که به 
نظر می رسد رفع این خلا مهم با برگزاری 
دوره های آموزشــی اســتفاده از رایانه به 
طور عام و نحوه به کارگیری ســامانه های 
تخصصی وکلا به طــور خاص قابل انجام 

است.
شرایــط موجــود کانــون وکلای البرز 
در به کارگیــری تکنولوژی هــای نوین و 
سامانه های الکرونیک را می توان مرهون 
هیئت رئیسه های ادوار مختلف این کانون 
دانست؛ ضمن آنکه خوشبختانه اهتمام 
جدی هیئت رئیسه این دوره کانون خود 
نشــان از فراهم بودن شرایــط لازم برای 
اجرای خدمــات الکرونیــک در تمامی 

ابعاد فعالیت کانون دارد. 
در حال حاضر سامانه اتوماسیون اداری 
کانون در مرحله تســت نهایی بــوده و به 
زودی شرایط لازم برای انجام کامل تمامی 
اقدامــات مکاتباتی از طریــق همکاران 

محرم فراهم می گردد.

نگاه

علیرضا طباطبایی
وکیل پایه یک دادگستری
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تجربه شیوع ویروس 

کرونا نیز ثابت کرد 

که می توان از فناوری 

اطلاعات در جهت 

آموزش، مدیریت، 

برنامه ریزی بهره های 

مفید و تاثیرگذاری 

برد، اما متاسفانه هنوز 

که هنوز است سطح 

بهره برداری از فناوری 

اطلاعات به ویژه در 

کانون های وکلا در 

سطح پایینی قرار دارد

به احتمال غریب به 

یقین در ماه آینده 

ارسال درخواست ها را 

اجباری خواهیم کرد 

تا تمامی درخواست ها 

به صورت الکترونیک 

به کانون ارسال شود. 

این اقدام به مشارکت 

و فعالیت مستمر اعضا 

در کانون نیز کمک 

خواهد کرد

مورد ارزیابی قرار گرفت و با شرکت خدمات دهنده ارتباط 
برقرار شــد و در این راستا تلاش شــد تا اقدامات مثبتی 
صورت گیرد. هدف از نخســتین گامی که در این زمینه 
برداشته شد ارتباط بیشر با سایر همکاران بود که تا کنون 

این مهم محقق نشده بود.
از جمله فعالیت هایی که در این مدت انجام شــده  �

است را عنوان می کنید؟
تا به امروز این کارگروه موفق شــده اســت در مدت 
زمان ۵ ماه اقدامات قابل توجهی را انجام دهد. از جمله 
این اقدامات ایجاد باکس ارتباط مستقیم همکاران با 
رئیس کانون در سایت، امکان استعلام الکرونیک از 
اداره دارایی جهت تمدید پروانه، یعنی در حال حاضر 
اگر کسی بدهی نداشته باشد با توجه به ماده 86 قانون 
مالیات مســتقیم برای تمدید پروانــه می تواند با ارائه 
شناسه رهگیری اش این استعلام را به راحتی از طریق 
کانون انجام دهد. پرداخت هــای الکرونیک مربوط 
به حق عضویت نیز در سایت قابل انجام است و انجام 
کلیه اســتعلام ها امکان پذیر شده اســت و همکاران 
بدون مراجعه به کانون از طریق الکرونیک می توانند 
پروانه شان را تمدید کنند و اگر کسانی که مایل هستند 
دفرچه شان مهر داشته باشد سرفرصت می توانند مهر 
و امضای تمدید پروانه را به صورت کاغذی و حضوری 
نیز انجام دهند. در غیر این صورت برای تمدید پروانه 
نیاز به حضور نیســت. چون در ســامانه عــدل ایران 
دادگســری این تمدید انجام می شــود و عملا تمام 
کارهای تمدید وکلا به صورت الکرونیک انجام خواهد 
شــد. در صورتی که تا همین چند ماه پیش لازم بود تا 
فرمی به صورت کاغذی پُر و از طبقات گوناگون امضا 
و استعلام گرفته شــود یا نامه ای را از کانون برای اداره 
دارایی می گرفتند و بعد از چند روز معطلی و دوندگی 
گواهی ماده 186 را به کانون می آوردند و بعد از آن بود 
که پروانه وکالت آنها تمدید می شد. اما  در حال حضر 
تمام این کارها به صورت الکرونیــک و بدون مراجعه 
به کانون امکان پذیر شده اســت. علاوه بر این تلاش 
شــده تا از طریق ســایت، درگاه هایی را نیز به عنوان 
نظرسنجی، انتقادات و پیشنهادها و اخبار کانون در 
نظر گرفته شــود تا به صورت کاملا بــه روز فعالیت ها 
پیگیری شود. اتفاقی که در نهایت نتیجه اش افزایش 
ارتباط همکاران بــا کانون وکلای الــبرز خواهد بود. 
مورد دیگری کــه در این چند ماه انجام شــده اتصال 
کانون وکلای دادگســری البرز به سامانه شفافیت و 
دسرسی آزاد اطلاعات است که از این طریق تواستیم 
به این سامانه متصل شویم و پاسخگوی شهروندان و 

همکاران باشیم.
گویا در زمینه کارموزی نیز اقدامات خوبی صورت  �

گرفته شــده و در این زمینه نیز نیاز به حضور مستمر 
کارآموز نیست؟

بله، درست است. در این زمینه نیز اقدامات خوبی انجام 
شده این در حالیست که در گذشته لازم بود تا کارآموزان 
مدارک شــان را به صورت دســتی به کانون می آوردند و 
استعلام ها را به صورت دستی و کاغذی دریافت و به مراجع 
مربوط مراجعه می کردند. همچنین برای پرداخت ها لازم 
بود تا به صورت حضوری انجام شود. در صورتی که در حال 
حاضر با توجه به تلاش هایی که گروه انفورماتیک انجام 
داده است ثبت نام و اخذ استعلام ها برای کارآموزان جدید 
کاملا الکرونیک شده و دیگر هیچ نیازی به حضور برای 
ثبت نام نیست. دفرچه های دوره کارآموزی نیز دیگر جمع 
شده و همه کارآموزان دارای کارتابل مشخصی شده اند و 
موارد و گزارش های کارآموزی شان را در کارتابل هایی که در 
اختیارشان قرار گرفته شده بارگزاری می کنند و کمیسیون 
کارآموزی به کارتابل آنها مراجعه کرده و با توجه به فعالیتی 
که کارآموزها داشته نمره داده می شود. از این جهت نیز 

دیگر نیاز به حضور نخواهد بود.

گرفت و هیات های عمومی نیز می تواند به صورت 
مجازی برگزار شــود. نکته مثبت دیگــر در این 
زمینه اثرات مثبت زیســت محیطی خواهد بود. 
خدمات الکرونیک باعــث کاهش میزان رفت و 
آمدها می شــود و بر کاهش میزان آلودگی های 
صوتی و هوا اثر خواهد گذاشــت. میزان مصرف 
کاغذ به شکل چشــمگیری کاهش می یابد و در 
نهایت کمک بــه بهبود شرایط محیط زیســتی 
خواهد کرد. در عین حــال که همکاران مراجعه 
کم تری به کانون دارند؛ اما  میزان مشارکت  بالاتر 
خواهد رفت. در کل مزایای استفاده از خدمات 
الکرونیک بســیار بالاتر از آنچه تا کنون اشــاره 
کرده ام هست و توجه به همین اثرات مثبتی که 
برشمردم با استفاده از خدمات الکرونیک؛ نشان 
می دهد بهر اســت با سرعت بیشری به سمت 
الکرونیکی شدن خدمات و بهره مندی از فناوری 

اطلاعات حرکت کرد.
در هر صورت هــر فعالیتی در کنــار مزایایی  �

که دارد می تواند معایبــی را نیز با خود به همراه 
داشته باشد. خدمات الکترونیک از این قاعده 

مستثناست؟
خیر، استفاده از خدمات الکرونیک معایبی 
را نیز می تواند داشــته باشد. مشــکلاتی که در 
زمینه اینرنــت و فیلرینگ به صــورت کلی در 
کشــور وجود دارد خدماتی که از طریق اینرنت 
انجــام می شــود را در برخی موارد با دسرســی 
دشوار همراه می کند. از این رو عملا کارکردهای 
فناوری های اطلاعات را این کندی و نوســانات 
اینرنتی زیر سوال می برد. لذا وجود زیرساخت 
مناسب در این زمینه بسیار مهم است تا کاربران 
بتوانند به راحتی و با کم تریــن اختلال و ایراد از 

این خدمات بهره ببرند.
اقداماتی که تا کنون هیات مدیره جدید درباره  �

انجام امور کانون وکلا به صــورت الکترونیک 
انجام داده است چه مواردی هستند؟

کانــون وکلای الــبرز در بدو تاســیس از جمله 
کانون هایی است که به اتوماسیون اداری سراسری 
کانون های وکلا پیوست؛ اما آنچنان که باید از این 
اتوماسیون اســتفاده نشده است و بیشــر از این 
اتوماسیون در ســطح کارمندان داخلی استفاده 
شــده. متاســفانه در حال حاضر یک اتوماسیون 
سراسری نیز بین کانون های وکلا وجود ندارد تا از 
طریق آن تبادل اطلاعات داشته باشند و این نکته، 
نقطه ضعف اصلی و اساســی بین کانون هاست. 
ضمن آنکه در حال حاضر  شرکت هایی که به عنوان 
پشــتیبان و ارائه دهنده خدمات بــه کانون های 
مختلف  وجود دارند از نرم افزارهای مختلفی استفاده 
می کنند و این نرم افزارهــا و شرکت ها با یک دیگر 
همخوان نیستند و همین چالش باعث شده تا نوع 
ارتباط اتوماسیون کانون ها از این نظر نیز با یکدیگر 
متفاوت باشد. لذا امیدوار هستیم از طریق سامانه 
»ســخاوت« که در آیین نامه اجرایی لایحه قانونی 
استقلال کانون های وکلای دادگسری که در سال 
1400 پیش بینی شده و با راه اندازی آن به صورت 
یکپارچه بالاخره به یک اتوماسیون سراسری متصل 
شویم. اتفاقی که مزایای خوبی را با خود به همراه 
خواهد داشت. با تمام این تفاسیر تلاش شد تا به 
محض شروع فعالیت هیات رئیسه جدید با تشکیل 
کارگروهی متشکل از کمیســیون روابط عمومی، 
مسئول انفورمایتک و یک همکار خبره در این امور، 
برنامــه ای را تدوین کرده تا بتــوان در حد امکان از 
خدمات الکرونیک استفاده شــود. در نخستین 
اقدامی که صورت گرفت ظرفیت های موجود سایت 

اخیــرا تصمیم کانــون بر ایــن بوده کــه تمامی  �
درخواست های اعضا به صورت الکترونیک ثبت شود. 

درباره این اقدام توضیح می دهید؟
امروز کانــون الــبرز آمادگی دارد تمام درخواســت 
همکاران مانند درخواســت وام، درخواســت گواهی 
اشتغال، درخواست گواهی شوکر و افشــانه و... را از 
طریــق الکرونیک ثبت کند. ضمن آنکــه به احتمال 
غریب بــه یقین در ماه آینده ارســال درخواســت ها را 
اجباری خواهیم کرد تا تمامی درخواست ها به صورت 
الکرونیک به کانون ارسال شود. این اقدام به مشارکت 
و فعالیت مستمر اعضا در کانون نیز کمک خواهد کرد. 
علاوه بر این موضوع یکی از نکات بسیار مهم که در این 
مدت انجام شده ارسال ابلاغ های الکرونیک مربوط 
به دادسرا و دادگاه  انتظامی اســت. در گذشــته تمام 
ابلاغ ها باید از طریق پســت و کاغذی انجام می شــد 
که این موضوع بســیار هزینه بر و زمان بر بوده اســت 
و در نهایت نتیجه ابلاغ ها نیز مشــخص نبــود. از این 
رو کاری که انجام شــد اتوماســیون کانون به صورت 
پیامک به همکاران اطلاع خواهد داد تا کارتابل خود 
را بررســی کنند. چون ابــلاغ و اخطــار در کارتابل ها 
قرار می گیرد. با توجه به قانون آیین دادرسی کیفری 
که ابلاغ الکرونیک را معتبر شــمرده است و حتی در 
بخشی از آیین نامه اجرایی لایحه استقلال هم بحث 
ابلاغ الکرونیک مطرح شده است؛ مشکلی برای ابلاغ 
الکرونیک وجود ندارد و در زمــان تمدید پروانه نیز به 
همه عزیزانی که مراجعه می کنند ابلاغ خواهد شد تا از 
این به بعد به پیام ها توجه کرده و به کارتابل های شان 
مراجعه داشته باشند تا مشــکلی از این باب برای آنها 
ایجاد نشود و کانون نیز به تکلیف قانونی اش عمل کند.

قبل از شما کانون دیگری نیز این تجربه را داشته؟  �
اگر داشــته اســت آیا از تجربیات آنها نیز استفاده 

کرده اید؟
کانون های دیگر نیز سابقه اســتفاده از اتوماسیون 
و خدمات الکرونیــک دارند. کانــون قزوین، گیلان 
و خراســان از جمله آنها هســتند که به صــورت کاملا 
حرفه ای در این زمینــه فعالیت داشــته  اند و به دلیل 
تجربه خوب شــان با آنها گفتگو داشــته و از تجربیات 
آنها اســتفاده کرده ایم که نتیجه آن خدماتی است که 
در حال حاضر آنها را در دســتور کار خود قــرار داده و 

پیش می بریم.
از آنجایی که انتخابات دو دوره گذشــته کانون به  �

صورت الکترونیک انجام شده و قرار است انتخابات 
پیش پیش رو نیز به صورت الکترونیک انجام شود به 
نظر می رسد علاوه بر نکاتی که در زمینه کارکردهای 
مثبت خدمات الکترونیک اشــاره کردید در بخش 
انتخابات نیز این خدمات به خوبی توانسته امتحان خود 
را پس بدهد و قرار است بار سوم انتخابات به صورت 

الکترونیک انجام گیرد.
دقیقا همینطور اســت. در دو دوره گذشته کانون 
البرز انتخابــات اش را به صــورت الکرونیک انجام 
داده و در انتخابــات آتــی نیز با کمــک همکاران و 
هیات نظارت امســال نیز قــرار اســت انتخابات به 
صورت الکرونیک برگزار شود که امیدوارم انتخابات 
خوب، سالم و با مشارکت بالا در انتظارمان باشد. در 
نهایت امیدواریم با امکانات بیشر و توجه بیشر به 
فضای اینرنتی به همکاران نزدیک تر شــویم. یکی 
از راهکارهای نزدیک شــدن همــکاران با یک دیگر 
به جز اطلاع رســانی هایی که در بســرهای فضای 
مجازی انجام می شــود نیز تهیه نشریه الکرونیکی 
است در این پیش شماره آن را آغاز کرده ایم و تلاش 
می شود تا در هر شماره پر بارتر و پر محتواهاتر ادامه 
داده و اطلاعات مفیدی را از این طریق به همکاران 

و جامعه ارائه دهیم.
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برگزارى همايش ها در 

خصوص موضوعاتى كه 

همواره دغدغه جامعه وكالت 

بوده از جمله پاسداشت 

سالروز استقلال كانون و 

روز وكيل مدافع در قالب 

برگزارى جشن استقلال با 

حضور حداكثرى همكاران و 

همچنين همايش بازنمايى 

وكيل در سينماى ايران براى 

اولين بار از ديگر اقدامات 

روابط عمومى البرز در دوره 

ششم است

جشنواره   دیده بانان   نهاد    وکالت

دربــاره روابــط عمومــی و کارکردهــای آن، 
تاکنون تعاریف مختلفی از ســوی اساتید علوم 
ارتباطات ارائه شده اســت؛ اما جملگی بر چند 
کارکرد اصلی نظیر »مغز متفکــر و موتور محرکه 
سازمان«، »مدیریت تعامل و تفاهم میان سازمان 
و ذینفعان«، »آیینه سازمان نزد افکار عمومی« و 

»مشاور امین مدیر و سازمان« اتفاق نظر دارند.
اما از دیگــر کارکردهای مهــم روابط عمومی 
که نگارنــده در این نوشــتار بــر آن تاکیــد دارد 
»دیده  بانی« اســت. در واقع یک روابط عمومی 
خــوب همواره بــا رصد افــکار عمومــی، جامعه 
مخاطبان و ســپهر رسانه ای کشــور و نیز انجام 
پیمایش ها و افکارسنجی ها سعی دارد بهرین 
راهبرد را در اختیار سازمان متبوعش قرار دهد و 

خود نیز پیشقراول اجرای آن شود.
در این میان کانون های وکلای دادگســری 
سراسر کشور نیز به تاســی از این جایگاه رفیع و 
مهم روابط عمومی در کارکردهای سازمانی، در 
اولین اقدام پس از استقلال، واحد روابط عمومی 
خــود را راه اندازی کــرده و امروز به دنبــال ارائه 

بهرین کارکرد خود هستند.
بر این اســاس امــروز نظر به وجــود ۲8 واحد 
روابط عمومی در ۲8 کانون وکلا در سراسر کشور، 
ضرورت برگزاری جشنواره ای به منظور شناسایی و 
تقدیر از واحدهای برتر روابط عمومی نهاد وکالت 
بیش از گذشته احساس می شــود، لذا شورای 
سیاســتگذاری روابط عمومی اســکودا تصمیم 
به برگزاری نخســتین جشــنواره روابط عمومی 

کانون های وکلای دادگسری گرفت.
از جمله اهداف این جشنواره که در 6 بخش 
»پرتال ســازمانی«، »شــبکه های اجتماعی«، 
»برگزاری رویدادها«، »محتوای متنی«، »محتوای 
چند رسانه ای« و »مسئولیت اجتماعی« برگزار 
خواهد شد، »توسعه  و ارتقای  سطح  توانمندی ها 
و مهارت هــای  مســئولان روابــط  عمومــی «، 
»فرهنگ سازی  مناسب  و تکریم  و معرفی  نخبگان 
و الگوهای  برتر در حوزه روابط  عمومی« و »فراهم  
شدن بسر مناسب  جهت  عرضه  آثار شاخص  و 
تحرک بخشیدن به  فعالیت های  روابط  عمومی 
 به  لحاظ کیفی  و کمی« اســت. با ارسال آثار از 
سوی واحدهای روابط عمومی کانون های وکلا، 
این جشــنواره هم اکنون در مرحلــه ارزیابی از 
ســوی هیات داوران قرار دارد و مراسم تقدیر از 
برگزیدگان نیز آذر 140۲ طی مراسمی در تهران 

برگزار می شود.
امید آنکه بــا تداوم برگــزاری این جشــنواره، 
شاهد تقویت دیده بانی روابط عمومی ها در نهاد 
وکالت باشیم، آن هم در زمانه ای که سخت ترین 
و سنگین ترین هجمه ها علیه استقلال این نهاد 

دیرینه صنفی و مدنی، گسیل شده است.

یادداشت مهمان

با گســرش و پيچيده تر شــدن فضاى 
ارتباطــات در عــصر حــاضر و قــدرت 
انكارناپذير اطلاع رسانى در دنياى امروز، 
ضرورت وجود روابــط عمومى مدرن و پويا 
در كانون هاى وكلا بيش از پيش احساس 
مى شــود تا با گذار از كاركردهاى سنتى 
و بهره ورى از ابزارهــاى ارتباطى نوين، به 
ارائه تصوير روشنى از نهاد وكالت به افكار 

عمومى بپردازد.
در اين راســتا ارتباط موثر و مســتمر با 
رسانه ها، قدمى بايسته اســت كه كانون 
وكلاى دادگســرى البرز نيز بــا برگزارى 
نشســت هاى خبرى متعــدد و گفتمان با 
اصحاب رســانه اســتان در جهت آگاهى 
بخــى و شناســاندن كانــون، اهــداف 
اقدامــات و خدمات به آحــاد جامعه آن را 
مورد توجه قرار داده اســت؛ چراكه تبيين 
منافع مشــرك جامعه و مجموعه  وکالت 
و اهميت وجود نهــاد وكالت به عنوان يك 
نهاد مدنى مستقل و خير عمومى ناشى از 
آن، با جلب حمايت افكار عمومى از طريق 
بهره مندى از قدرت رســانه ها، راهى موثر 
براى برون رفت از هجمه هاى همه جانبه 

عليه نهاد وكالت به نظر مى رسد.
از ديگــر ســو در جهــت ايجــاد و حفظ 
همــكارى با مســئولين و مقامــات، كانون 
وكلاى البرز با برگــزارى ديدارهاى مختلف 
با مســئولين حوزه هاى تاثيرگذار بر كانون 

و وکلا از جملــه مقامات قضايى، رياســت 
ســازمان زندان ها، شــهردار كرج، مديركل 
صدا و سيما اســتان و همچنين نماينگان 
محرم مردم استان البرز در مجلس شوراى 
اســلامى بدان پرداخته اســت. همچنين 
ارتباط موثر با مخاطبــان درون و برون نهاد 
از طريق گزارش دهی شــفاف و مســتمر از 
تصميمات اتخاذى و عملكرد هيات مديره، 
رويدادها و فعاليت هاى كانون در دســتور 
كار روابط عمومى قراردارد و با به روزرسانى 

پلتفرم هاى ارتباط مجازى و ســايت كانون 
وكلاى دادگسرى البرز و فعال شدن بخش 
ارتباط مستقيم با رياست و همچنين برگزارى 
جلسات هم انديى مستمر در موضوعات 
مختلف در اين مسير تلاش مى کند.برگزارى 
همايش هــا در خصــوص موضوعــاتى كه 
همواره دغدغه جامعه وكالت بوده اســت از 

جمله پاسداشت ســالروز استقلال كانون 
وكلا و روز وكيــل مدافع در قالــب برگزارى 
باشكوه جشن استقلال با حضور حداكثرى 
همكاران و همچنين همايش بازنمايى وكيل 
در سينماى ايران در جهت آسيب شناسى و 
تلاش در بهبود تصوير ارائه شده از وكيل در 
جامعه براى اولين بار از ديگر اقدامات روابط 
عمومى البرز در دوره ششم است.مسئوليت 
اجتماعــى و ضرورت واكنــش نســبت به 
مســائل اجتماعــی و فرهنگــی و ارتباط 
هرچه بيشر با بدنه جامعه از مسائل مهم 
مورد اهتــمام كانون هــاى وكلاى سراسر 
كشــور اســت كه كانون البرز با اقداماتى 
از قبيل صدور بيانيه در خصوص مســائل 
مهــم روز جامعــه، تقدير از اقشــار خدوم 
جامعــه از جمله آتش نشــانان فــداكار و 
همچنين برگزارى كلاس هدايت تحصيلى 
در مدارس كرج به جهت آشنايى با جايگاه 
حرفه وكالت براى دانش آموزان به اين مهم 

پرداخته است.
در آخر گفتنى اســت نظر بــه اهميت 
مقوله روابط عمومى و لــزوم برنامه ريزى 
يــى و همــكارى  بلندمــدت و هم افزا
كانون هاى ٢٨ گانه كشــور در پيش برد 
اهداف نهــاد وكالت در ســطح ملى و به 
منظور تقويت واحدهــاى روابط عمومى 
كانون هــا، اســكودا در نظــر دارد اولين 
جشــنواره روابــط عمومــى كانون هاى 
وكلاى سراسر كشــور را برگــزار کنــد و 
كانون وكلاى دادگســرى الــبرز نيز با 
ارائه عملكرد يكســال اخير خــود در آن 

شركت خواهد داشت. 

گزارش آمــار عملکــرد ۷ ماهــه )از ا ول فروردین مــاه 140۲ 
تــا پایــان مهرمــاه 140۲( دادسرای انتظامــی کانــون وکلای 
دادگســری البرز نشــان می دهد تعداد پرونده هــای وارده در 
همین مدت زمان 119 پرونده بوده است .در همین مدت تعداد 
قرارهای صادره توســط دادسرا )منع تعقیب، موقوفی تعقیب و 

عدم صلاحیت( ۷0 قرار بوده است. 
در مدت ۷ ماهه اول سال 140۲، در مجموع  44کیفرخواست  
توسط شــعب مختلف صادر شده اســت.همچنین  مجموع کل 
پرونده های در حال رســیدگی در ایــن مرجع تا پایــان مهر ماه 
140۲، به میزان169 پرونده بوده است. این در حالی است که 
پرونده های در حال رسیدگی تا پایان اسفندماه 1401به تعداد 

۲8۳ پرونده اعلام شده است. 

گزارش پرونده های متقاضیان ماده ۸ لایحه استقلال �
  با توجه به پرونده های متقاضیان بندهای )الف، ب، دال( ماده 8 
لایحه استقلال کانون وکلا از اول فروردین ماه 1401 تا اول آبان ماه 
140۲ تعداد 41 فقره بوده است. ۲۳ فقره نیز به دلیل عدم تکمیل 
اســتعلامات در وقت نظارت بوده و تعداد 1۷ فقره پرونده در هیات 
مدیره دوره ششم مورد بررسی قرار گرفته است. از این تعداد 4 فقره 
با درخواست متقاضی موافقت شده و با تعدات 1۳ فقره با درخواست 

متقاضی مخالفت شده است. 

شایان ذکر است از تعداد 1۳ فقره رد شده در هیات مدیره تعداد 
9 فقره پرونده اعراض کرده و به دادگاه عالی قضات ارســال شده 
است. یک فقره پرونده نیز از دادگاه عالی قضات عودت داده شده و 

تصمیم کانون البرز تایید شده است. 

اعلام تعداد پرونده های شــعب پنجگانه دادگاه انتظامی کانون  �
وکلای البرز 

آمار و عملکرد مجموع شــعب پنچگانــه دادگاه انتظامی کانون 
وکلای البرز حاکی از آن اســت که پرونده های در حال رســیدگی 
شــعب دادگاه انتظامــی تــا پایــان اســفند 1401، 8۳ پرونده، 
پرونده های وارده از ابتدای ســال 140۲ تا پایان مهر 140۲، ۵1 
پرونده و همچنین پرونده های در حال رســیدگی تا پایان مهر ماه 
140۲، 49 پرونــده و دادنامه های صادره از ابتدای ســال 140۲ 
تا پایــان مهرماه 140۲، 8۵ دادنامه گزارش شــده اســت. این در 
حالیســت که از ســوی دفر دادگاه های انتظامــی کانون وکلای 
دادگسری البرز بر این نکته تاکید داشته اند تعدادی از پرونده های 

شعب، جهت رفع نقص به دادسرای انتظامی اعاده شده است. 

وکالت های تسخیری �
همچنین گفتنی اســت در مدت ۷ ماهه اول امسال تعداد۲10 

وکیل تسخیری به شعب مختلف معرفی شده است.

گزارش  عملکرد   روابط عمومی  دوره   ششم 

گذر  آماری بر عملکرد  هفت  ماهه 

سید علیرضا حسینی
مدیر روابط عمومی اسکودا

عسل کمال
مسئول كميسيون روابط عمومى 

كانون وكلاى دادگسترى البرز
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بررسی ضرورت آینده پژوهی
)یادداشت منتشره در آذرماه 95 در کانال رشحات قلم( 

آینده پژوهی یــا  Futures studies ، شــامل 
مجموعــه تلاش هایی اســت که با جســتجوی 
منابع، الگوها و عوامل تغییر یا ثبات، به تجســم 
آینده های بالقوه و برنامه ریزی برای آنها می پردازد. 
موضوعات آینده پژوهــی دربرگیرنده گونه های 
»ممکن«، »محتمــل« و »دلخواه« برای دگرگونی 
از حال به آینده هســتند. اهمیت آینده پژوهی: 
سرعت تغییرات آنچنان سرسام آور است که دیگر 
نمی توان با روش های ســنتی با آنهــا کنار آمد. 
»اگر با تغییرات همگام نشــوید، زیر چرخ عظیم 
تغییر خرد خواهید شد«.قطعا در مورد آینده هیچ 
چیز یقینی وجود نــدارد و این از اصــول آغازین 
آینده شناسی اســت. اما اصل دیگری هم وجود 
دارد کــه: انســان می تواند در سرنوشــت آینده 
تاثیرگذار باشد. در این میانه دانشی زاده می شود 
که کوشش می کند با پیش بینی عوامل اثرگذار در 
تغییرات آینده به صورتی دوگانه، هم مهار تغییرات 
را در دست گیرد و هم جامعه را برای این تغییرات 
آماده کند. آینده شناســی از ایــن منظر دانش 

شناخت تغییرات است. 
پیش فرض هــای آینده پژوهــی یکی از پیش 
فــرض هــای آینــده پژوهــی ، اذعان بــه وجود 
گزینه هــای متعــدد در آینــده اســت. آینــده 
امکانپذیر: هر چیزی اعم از خوب یا بد، محتمل 
یا بعید، می تواند در آینــده رخ دهد. آینده های 
رخ دادنی یا محتمل: آنچه که با توجه به استمرار 
شرایط فعلی به احتمال بســیار زیاد در آینده به 
وقوع خواهد پیوســت .  آینده های دلخواه: آنچه  
دلخواه ترین رویداد آینده است. هدف: محتمل 

ساختن آینده های دلخواه یا ترجیح داده شده. 
بدین منظــور بایــد ازآنچــه کــه می خواهیم 
بیافرینیم  تصویری روشن در ذهن داشته باشیم 
و باید توجه را به آینده هایی معطوف داشــت که 
علیرغم تردید در رخ دادن آنها، اثر بزرگی بر زندگی 

مردم  بگذارد. )برگرفته از سایت آینده پژوهی( 
آنچه به صنف و آینده نهاد وکالت باز می گردد 
ایــن اســت که بــا توجــه بــه پیــش فرض های 
آینده پژوهی، باید در یک بررسی جامع به تحلیل 
این موضوع پرداخت که با توجه به شرایط جاری، 
آینده ممکن یا محتمل  کدام است و آینده دلخواه 
دارای چــه ویژگی هایی خواهد بــود و آیا امکان 

دستیابی به آن وجود دارد یا خیر؟
توجه به ارزش مطالعات راهبردی و آینده پژوهی 
در توسعه یک نهاد، اهمیت مطالعات راهبردی در 
کانون های وکلا  را نمایان می سازد. لذا ضروری 
است سند چشــم انداز کانون و صندوق حمایت 
را طراحــی و مطالعات نظام مند و توســعه ســاز 
همگام با مقتضیات و نیازهای روز جامعه وکالت 
را صورت داد و مطالعات راهبردی جهت ارزیابی 
این موضوع و تحلیل نقاط ضعــف، نقاط قوت، 
تهدیدها و فرصت هــا )SWOT( صورت پذیرد تا 

موانع پیش رو را برداشته شود.

دیدگاه

دکتر هما داودی
عضو کانون وکلای البرز

خانم دکتر داوودی با توجه به مطالعات و تحقیقات گسترده ای که شما طی  �
سال های متمادی در زمینه پدیده آینده پژوهی داشته اید از طریق آینده پژ وهی 
چگونه می توان عوامل اثرگذار را پیش بینی و جامعه را برای این تغییرات آماده 

و مدیریت کرد؟
آینده پژوهی یک تعریف مشخص دارد و در حوزه های مختلف اجتماعی، 
اقتصــادی و در سیاســت  گذاری و برنامه ریزی هــا بحــث آینده پژوهــی و 
اســراتژی های آینده پژوهی مطرح می شــود. در آینده پژوهــی، آینده یک 
پدیده با توجه به عواملی که می تواند موثر و محتمل باشد پیش بینی و مطالعه 
می  شود. در واقع آینده پژوهی و مطالعات اسراتژیک می خواهد با توجه به 
عواملی که در حال حاضر وجود دارد و عواملی که می تواند پدید آید و شرایطی 
که می توان در آینده ایجاد کرد؛ نشــان دهد قرار اســت چه وضعیتی اتفاق 
بیافتد و چه موضوعاتی در آینده انتظار ما را خواهد کشید. بر همین اساس 
نیز در حوزه کانون های وکلا از ســال 1۳9۳ در زمینه آینده پژوهی نکاتی را 
مطرح کردم و تاکید داشتم از یک طرف با وضعیت فعلی که در حال پیش روی 
 هستیم چه آینده ای در انتظارمان است و از طرف دیگر آینده مطلوب چطور 

می تواند تامین شود.
محورهایی که شما در زمینه آینده پژوهی در کانون های وکلا بررسی و مطرح  �

کرده اید چه محورهایی بوده و تا کنون چه میزان از آنچه در این خصوص مطرح 
کرده اید عملیاتی شده است؟

متاسفانه یادداشــت هایی که از سال 1۳9۳ نوشــته  و محورهایی که در 
آنها مطرح کرده ام عملا به کار گرفته نشــده. در آیند ه پژوهی بحث توســعه 
کانون های وکلا، توسعه رفاهی و اقتصادی، توسعه صندوق حمایت، توسعه 
اتحادیه و… را مطرح کردم. در ابتدا به من گفته می شــد مطالبی که در این 
زمینه ارائه می دهم ایده آلیستی هستند، با این وجود به مرور زمان به درک آن 
رسیدند. به طوری که بعدها متوجه شدم صاحبنظران در صحبت های شان از 
موضوعات آینده پژوهی استفاده می کنند. با این حال هنوز مطالعات علمی 

در اینباره انجام  نشده است.
عدم توجه به چنین موضوع مهمی به چه عواملی برمی گردد؟ موانع موجود   �

در این زمینه چیست؟
عوامل گوناگون هســتند.با این حال یکی از اصلی تریــن عوامل در این 
ســال ها به لوایح متعدد و فشــارهایی برمی گردد که بیشــرین لطمه را به 
استقلال کانون های وکلا وارد می کند. این موضوعات آنقدر از کانون ها انرژی 
می گیرد که بیشر زمان کانون ها به دفع این خطرات می گذرد.  لذا فرصت 
مناسب و کافی که بتوان به این مسائل پرداخت؛ پیدا نمی شود. شاید علت 
دیگر نیز به دور تسلسل برگردد که البته شاید اگر زودتر به موضوع آینده پژ وهی 

توجه می شد بهر می توانستیم در برابر حملات و هجمه هایی مقابله کنیم. 
راهکارهایی که بالاخره بتوان آغاز فعالیت موضوع آینده پژوهی را در کانون  �

وکلا کلید زد تا از حالت تئوری خارج و شکل عملی بگیرد چیست؟
در همان زمان که نایب رییس اتحادیه بودم پیشــنهاد آموزش کارگاهی 
مدیران را ارائه دادم تا مدیرانی که می خواهند در حوزه وکالت و در لایه های 
مدیریتــی ورود کننــد در ایــن کارگاه ها شرکت کننــد. دغدغه مــن در آن 
زمان مدیران توســعه اندیش از سه گانه های توســعه بود. مدیر باید دیدگاه 
آینده پژوهانه داشته باشد. با این نگاه است که می تواند فضاها، ظرفیت ها و 

هسته های پژوهشی را ایجاد کند تا این مطالعات انجام شود. بنابراین در درجه 
اول توجه به آینده پژوهی نیازمند نگاه درست، بلند مدت و اسراتژیک در سطح 
مدیریتی است. باید به کسانی که در زمینه اسراتژیک تخصص دارند بها داده 
شود. رشته اسراتژی یک رشته مطالعاتی دانشگاهی است و منِ حقوق دان 
نمی توانم ادعا کنم که یک اسراتژیست هستم. باید مدیری که در لایه های 
مدیریتی در حوزه وکالت ورود می کند یک نگاه دوراندیشــانه داشته باشد 
تا بتواند تحولی در حوزه وکالت ایجاد کند. اســراتژی، سیاستگذاری های 
بلندمدت و کلان با سیاســت های اجرایی و عملی و با برنامه ریزی متفاوت 
است. لذا معتقد هستم در درجه ا ول لازم است نگاه اسراتژیک وجود داشته 

باشد تا بتوان برنامه های متناسب به آن را پیش بینی و سپس تصویب کرد. 
الگوی موفقی در خصوص آینده پژوهی در دنیا وجود دارد که بتوان بر اساس  �

آن پیش رفت و این اطمینان به وجود آید که نتیجه مطلوب همچون کشورهای 
موفق دیگر به همراه خواهد داشت؟

در دنیــا نمونه های زیادی وجــود دارد و یکــی از این نمونه هــا را در 
اردیبهشت سال 1۳9۵ به عنوان طرح توسعه رفاهی کانون ها و اتحادیه 
پیشنهاد کردم و بارها نیز پیگیر آن بودم؛ اما متاسفانه اتحادیه در هر ۲ 
دوره که پیشنهاد کردم به آن توجهی نشــان نداد. تجربه من هم نبود؛ 
تجربه یکی از کشورهای همسایه بود و گفتم همین تجربه را ما در سطح 
کانون وکلای ایران پیاده و اجرا کنیم هم به توسعه رفاهی خواهیم رسید 
و هم وکلا به لحاظ بیمه و پوشش چر حمایتی تامین اجتماعی وضعیت 
مطلوب خوبی پیدا خواهند کرد. بسیار هم طرح ساده ای بود که متاسفانه 
مورد توجه قرار نگرفت. اما امروز قوه قضاییه بدون آنکه نامی بیاورد آن را 
مطرح کرده و دارد همین طرح را عملا اجرا می کند. یادداشتی در این 
زمینه با عنوان تمبر پول نوشــته  و این طرح توسعه اقتصادی را توضیح 
داده ام. هم اکنون قوه قضاییه پیش قدم شده و به نفع خودش این طرح را 
اجرا می کند.  در هر صورت آنچه شرط اول است؛  مدیرانی هستند که در 
سطح اسکودا و کانون های وکلا مدیریت می کنند و باید دیدگاه توسعه ای 
و اسرتژیک داشته باشند. تا این دیدگاه نباشد نه مطالعه و نه الگوبرداری 

از کشورهای موفق، انجام خواهد گرفت.
کانون های وکلا برای پیشبرد مســیر آینده پژوهی چه گامی هایی  �

می توانند بردارد؟
یک کانون به تنهایی نمی تواند. من تمام پیشنهاداتم را ارئه داده ام؛ 
باید اســکودا، اتحادیه و صندوق این کار را بکند. یادداشتی با عنوان 
توسعه متوازن نوشــته و گفته ام نهاد وکالت در حوزه کانون ها ۳ بخش 
اســت کانون، صندوق و اتحادیه. این ۳ بخش اصلا با هــم در ارتباط 
قانونی و کامل نیستند. در یک یادداشت با عنوان گسست بین بخشی 
این عدم ارتباط را تحلیل کرده ام. در واقع نیازمند توسعه متوازن در هر ۳ 
بخش هستیم. همه شان باید این کار را انجام دهند. اما در نهایت نیز اگر 
یک کانون بخواهد قدمی برای این کار بردارد اولین قدم اش باید تشکیل 
یک هسته مطالعاتی علمی آکادمیک از اندیش وران حوزه وکالت باشد 
و مطالعات در این زمینه را شروع کنند. شاید با توجه به تغییرات شرایط 
امرور، فتح باب و جرقه مجددی باشــد و احساس نیاز بیشری در این 

زمینه شود و کانون ها نیز به این مهم توجه بیشری داشته باشند.

دکتر هما داودی، نایب رییس پیشین اسکودا مطرح کرد؛

 مدیران جامعه وکالت باید نگاه توسعه ای 
و آینده پژوهانه داشته باشند

آینده پژوهی در دنیا به عنوان یک رشته مستقل علمی شناخته و روز به روز به ارزش و اهمیت آن در پیشبرد اهداف بلندمدت، افزوده می شود. 
به طور ساده می توان گفت آینده پژوهی یعنی مطالعه منظم آينده. آينده پژوهان به دنبال کشف، ابداع، ارائه، آزمون و ارزيابی آينده های ممکن، 
محتمل و بهترند. آنان انتخاب های مختلفی را در خصوص آينده، فرارویِ انسان ها قرار می دهند و در انتخاب و پی ريزی مطلوب ترين آينده به 
آنان کمک می کنند. این تعریف از آینده پژوهی از سوی وندل بل یکی از متفکرین آینده پژوهی مطرح شده است. با توجه به این موضوع یکی از 
حوزه هایی که آینده پژوهی می تواند در پیشبرد اهداف اش موثر باشد؛ حوزه فعالیت وکلاست. نکته ای که هما داوودی، وکیل پایه یک دادگستری 
و عضو کانون وکلای البرز از سال ۱۳۹۳ به آن اشاره کرده و بر این باور است توجه به آینده پژوهی و مطالعات استراتژیک از طریق کسانی که در 
زمینه استراتژیک تخصص دارند در بهبود مسیر فعالیت های وکلا و نهادهای فعال آنها مانند کانون، اتحادیه و صندوق؛ تاثیرگذار خواهد بود. 
اتفاقی که البته تا کنون محقق نشده است. با این وجود هما داوودی امیدوار است با تشکیل یک هسته مطالعاتی علمی آکادمیک از اندیش وران 

حوزه وکالت بتوان فتح بابی برای آینده پژوهی ایجاد و با توجه به شرایط کنونی، گام های علمی و عملی موثری برداشت.
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 مباحث کاربردی؛ آیین دادرسی کیفری

 نگارش کتابه ای حقوقی همواره از ســبک 
و ســیاق مشــخصی برخوردار اســت. بدین 
وصف که نگارنده سعی بر آن دارد تا مباحث و 
سرفصل های آن را بر اساس یک نظم حقوقی 
حســب مورد تنظیم و تقدیــم خواننده کند، 
لکــن آنچه در ایــن مجموعه گردآوری شــده 
اســت، در واقع حاصل تجریبــات حدود ۲0 
سال آموزش تخصصی درس »آیین دادرسی 

کیفری« و حدود 18 سال وکالت دادگسری است که به صورت یادداشت های 
فنی و کاربردی و به رســم مرسوم پیشــینیان، در انتهای هر هفته از گذران این 
مدتها در دفری یادداشت می شد تا شــاید با مروری مجدد بشود، از کنار این 
یادداشــت ها، فن جدیدی برای امر وکالت و امر جدیــدی برای بحث تدریس، 

تحصیل نمایم.
آن چه در نهایت خواننده این اثر درخواهد یافت، نه درس آیین دادرسی کیفری 
دانشگاهی است و نه تدریس فن وکالت مبتنی بر مُرّ قانون، بلکه آمیخته ای از 
مباحث اختلاف نظری اســت که با چاشــنی انتقاد آغاز و با بیــان رویه قضایی 

متداول، پایان پذیرفته است.
نویسنده در این کتاب به عنوان بیست و نهمین اثر حقوقی خود کوشیده است 
با خرق عادت، مستقیما و بدون حاشیه مباحثی کاربردی را مطرح کند و این اثر 

در سال اول به دومین چاپ خود رسیده است.

برگزاری مراسم تحلیف در شانزدهم آذرماه 
مراســم تحلیف کارآموزانی که در آزمون اختبار  اخیر کانــون وکلای البرر  قبول 
شده اند  در شانزدهم آذرماه برگزار می شــود.به گزارش خبرنگار »۷ اسفند«  نتایج 
آزمون اختبار کتبی و شفاهی کارآموزان ورودی سال 1۳99 حداکثر تا هفته دوم 
آذرماه اعلام شده و مراسم تحلیف آنان نیز در شانزدهم آذرماه امسال برگزار خواهد 
شد. لازم به ذکر است آزمون اختبار کتبی و شفاهی این دوره از کارآموزان در آبان 
ماه سال جاری برگزار شــد و  با اعلام نتایج آن و انجام مراسم تحلیف،  در کم ترین 

زمان ممکن پروانه های پایه یک به قبول شدگان تحویل داده می شود.

درآینده 

  در امتداد و در کناره این ســاحل زیبــا در روزهای 
بیست و چهارم و بیست و پنجم آبان ماه همایش اتحادیه 

سراسری کانون های وکلا )اسکودا( برگزار می گردد. 

در این همایش هیات رییسه جدید اسکودا برای مدت دو 
سال آینده انتخاب می شوند تا کشتی نهاد وکالت را در 

این دریای متلاطم سکانداری نمایند. 

امید که این دریا طوفانی تر از این نشود، امید که ساحل 
گم نشود، امید که کشتی مان به گل ننشیند و همیشه 

بادبان برافراشته  در دل اقیانوس باقی بماند!

عکس ماه

 نویسنده: دکتر مجتبی باری

هِ انِّما یُعابُ مَن اخََذَ ما لیَسَ لهَُ. لایُعابُ الَمرءُ بتِأخیرحَِقِّ

کســی که گرفتن حق و طلب خود را به تأخیر بیندازد مورد سرزنش واقع نمی شود، سرزنش 
متوجه آن کسی است که چیزی که مال او نیست بدان تعّدی و تجاوز نماید. )نهج البلاغه، کلمة ١٥٧(

نهجالبلاغه صاحب امتیاز و مدیر مسئول: علی اسداله  پور کریمی| سردبیر: عباس  زرگر| اعضای تحریریه: 

آزاده باقری، رها صادقی، بردیا مظاهری | آدرس ســایت: https://alborzbar.com/| آدرس پستی: 

اســتان البرز - کرج - میدان ســپاه )بعد از اداره دارایی ( - بلــوار سرداران شرقــی -طبقه فوقانی 

بیمه سامان - ساختمان کانون وکلای دادگسری اســتان البرز | کد پستی: ۳14۳96۳۷۷9 

نقل مطالب با ذکر منبع خبرنامه الکترونیک کانون وکلای البرز،  بلامانع است.

کتابخانه

 نگاه حقوقی به مناسب های ملی و بین المللی 
در نشست  های ماهانه   

كانون وكلاى دادگســرى البرز در نظر دارد به فراخور مناسب هاى 
ملى و بین المللی، نشست هايى را به صورت ماهانه  برگزار کرده و به این 
موضوعات از  بعد حقوقى و مسئوليت اجتماعى نگاه کند.  قرار بر آن است 

تا در این نشست ها از  حضور اساتيد برجسته  بهره گرفته شود.
بر همین اساس نیز» حقوق كودک با نگاهى بر جنايات صورت گرفته 
عليه كودكان غزه« ، »بررسى حقوق معلولان از منظر حقوق شهروندى«  و 
همچنين »تاملى بر حقوق اقليت هاى مذهبى ساكن در ايران« موضوع 
نشست هاى ۳ماه آتى كانون به مناســب روز جهانى كودک، روزجهانى 

معلولان و ميلاد حضرت مسيح)ع( در نظر گرفته شده است.


